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NEMZETI GAZDASÁGI ÉS TÁRSADALMI TANÁCS 

ÖSSZEFOGLALÓ 

az NGTT 2023. szeptember 15-i plenáris üléséről 

 

Időpont: 2023. szeptember 15. péntek 10.00 óra  

Helyszín: Miniszterelnökség, 1055 Budapest, Kossuth tér 2-4.  

                 földszinti nagy konferenciaterem 

 

Ülést levezető soros elnök: Szücs Attila – Egyházi Oldal 

Szücs Attila köszöntötte a megjelenteket. Elmondta, hogy mivel napjainkban a polikrízis idejét 

éljük, így különösen felerősödött az érdekegyeztetés jelentősége, ehhez kívánt jó munkát a to-

vábbiakban. Ezt követően felkérte a Miniszterelnökség részéről dr. Kecskés Péter főosztályve-

zető urat, mint házigazdát, hogy néhány szóval köszöntse a megjelenteket. 

Dr. Kecskés Péter Főosztályvezető úr a Miniszterelnökség nevében köszöntötte a megjelente-

ket, majd tolmácsolta Szalay-Bobrovniczky Vince helyettes államtitkár úr üdvözletét is, aki 

egyéb fontos elfoglaltsága okán nem tudott jelen lenni az ülésen. Csatlakozva a soros elnök úr 

által elmondottakhoz, fontosnak tartja azt a párbeszédet, amire az NGTT keretein belül lehető-

ség nyílik. Ennek szerepe véleménye szerinti is fokozatosan felértékelődik. Ehhez kívánt ered-

ményes tanácskozást. 

Szücs Attila megköszönte főosztályvezető Úr gondolatait, majd az ülést megnyitotta. Megál-

lapította, hogy minden oldal képviselője jelen van, így a Tanács határozatképes. Felkérte az 

oldalakat, hogy jelöljék meg szóvivőiket. 

Az oldalak szóvivői:  

Egyházi oldal: Dr. Beran Ferenc 

Művészeti oldal: Makovecz Pál 

Gazdaság képviselői oldal: Perlusz László 

Civil oldal: Gyenes Ádám 

Munkavállalói oldal: Dr. Antmann Katalin 

Tudomány képviselői oldal: Prof. Dr. Báger Gusztáv  

Ezután ismertette a napirendi pontokat, melyek az alábbiak: 

1. „A hazai MKKV szektor állapota” 
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Előadó: Bókay Márton nemzeti fejlesztés-finanszírozásért felelős helyettes államtitkár 

- Gazdaságfejlesztési Minisztérium 

 

2. „A Nemzeti Reform Program bemutatása” 

Előadó: Marczinkó Zoltán István gazdasági elemzésekért és kiemelt támogatási prog-

ramokért felelős helyettes államtitkár – Pénzügyminisztérium 

 

3. Egyebek /Magyarország Nemzeti Gazdasági és Társadalmi Tanácsa és a Szerb Köz-

társaság Gazdasági és Társadalmi Tanácsa között a kölcsönös egyetértésről, és együtt-

működésről szóló Memorandum magyar fél által jóváhagyott szövegének elfogadása/  

Felkérte a jelenlévő Oldalelnököket, hogy szavazzanak kézfelemeléssel a napirendi pontokról. 

A napirendi pontokat az oldalak egyhangúlag elfogadták. 

1./ napirendi pont: 

„A hazai MKKV szektor állapota” 

Elnök úr felkérte Bókay Márton helyettes államtitkár urat, hogy tartsa meg előadását. 

Bókay Márton helyettes államtitkár úr köszöntötte a megjelenteket. Beszámolóját a magyar 

gazdaság rövid és hosszú távú kilátásainak elemzésével kezdte. Elmondta, hogy 2023. II. 

negyedévében a GDP változás elérte a mélypontját. A fogyasztói árak is magasan vannak, 

azonban a munkaerőpiac továbbra is erős. Inkább munkaerő szükséglet jellemzi, mintsem 

munkaerőhiány. Emellett az infláció gyors ütemben csökken. Mindez egy 2019 óta elindult 

folyamat eredményképpen alakult ki. Legnagyobb kihívás az energiaárak elszabadulása, 

melynek következtében energiacsapdába került a gazdaság. Az energiaárak ugrásszerű 

növekedésének inflációgerjesztő hatása magas kamatszintet eredményezett. Ez nagy kihívás a 

magyar gazdaság számára. A magas energiaköltségek (villany-gáz) felkészületlenül érte a KKV 

szektort, ezért megsegítésükre a Kormányzat számos intézkedést hozott (energia-intenzív 

program, gyármentő program, váltó-fix szerződésekből való kiszabadítás). A kiskereskedelmi 

forgalom csökkenése ellen hathat a jövőben az augusztustól várható reálbér növekedés. A 

kamatnövekedés a piaci hitelek ellehetetlenülését okozta, hitelezés nélkül azonban nehezen 

képzelhető el a növekedés. Ezt több eszközzel igyekszik orvosolni a kormányzat. Ilyen a 

Széchenyi Kártya Program, amely iránt nagy kereslet mutatkozik, valamint a Baross Gábor 

Újraiparosítási Hitelprogram. Összegezve elmondta, hogy az energiacsapdából már kikerült az 

ország, a kamatcsapda ellen pedig a Kormányzat megtette a szükséges intézkedéseket. Az 

infláció okozta fogyasztási csapda vonatkozásában is történtek lépések, korábban az 

üzemanyag árstop, az élelmiszer árstop, jelenleg pedig a kötelező akciók és az online 

árfigyelővel kíván a Kormányzat eredményeket elérni.  

Ezt követően arról beszélt, hogy a minisztérium hogyan készül fel arra, hogy a KKV-k számára 

minél megfelelőbb támogatási programokat indíthasson. Erre jelentős igény merült fel a KKV-

részéről, azonban egy-két program vonatkozásában passzivitást észleltek, így szükségesnek 

tartottak elindítani egy kutatást, melynek célja fejlesztéspolitika által célzott csoportok 

felkutatása. Így már célirányosan tudnák meghirdetni a különböző támogatásra irányuló 

programokat. Adatforrások voltak ehhez: KSH, OPTEN, EUPR, NAV, stb. Végső cél, hogy a 

pályázati felhívások, pénzügyi eszközök jól célzottak legyenek.  

Elmondta, hogy a hazai vállalkozások 99,14%-a KKV, a mintegy 892 ezer vállalkozásnak 
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azonban alig több, mint negyede foglalkoztat egynél több főt. A KKV-k száma folyamatosan 

emelkedik, azonban ez elsősorban a mikro-vállalkozásoknak köszönhető. A 

középvállalkozások száma ezzel szemben csökken. A mikro és kisvállalati szektorban 

dinamikusan nő az építőipari cégek aránya, míg a középvállalatoknál a kereskedelem és a 

feldolgozóipar dominál. Pozitív tendencia, hogy csökken a megszűnő vállalkozások száma, nő 

a túlélési ráta. Jelentős az egy fős vállalkozások száma, akikkel nehéz a gazdaság élénkítése, 

ezért különösen nagy jelentőséggel bír a középvállalati szektor támogatása. Az építőiparban 

működő mikro- és kisvállalkozások száma jelentős mértékben emelkedett, míg a kereskedelem 

és gépjárműjavítás ágazat jelentősége valamelyest csökkent. A legtöbb kis és középvállalkozás 

Budapesten és Pest vármegyében működik, és teljesítményük a legtöbb ágazatban jóval 

magasabb, mint a többi régió kis és középvállalkozásaié. A KKV-k több mint negyede, ezen 

belül a középvállalkozások 40%-a budapesti székhelyű.  

Beszélt a KKV szektor pénzügyi támogatásokhoz való hozzáféréséről. Uniós források 

tekintetében indokolt szűkíteni a kritériumokat, mivel a hátrányos helyzetű térségek bármennyi 

forrást felszívnak. Kiemelt a fókuszált támogatások szerepe, elkerülendő ezzel a felesleges 

adminisztráció. A KKV-k az innováció és a digitalizáció terén lemaradásban vannak a 

nagyvállalatokhoz képest, ezért fontos a támogatásuk. A legnagyobb potenciált a 

középvállalkozások innovációs K + F támogatása rejti. A Széchenyi Kártya Program hitellel 

nagyrészt a kereskedelmi és építőipari, valamint feldolgozóipari kis és közepes vállalkozásokat 

érték el. A KKV szektor hozzájárulása a magyar gazdaság bruttó hozzáadott értékéhez 2015. és 

2021. között 42,3%-ról 46,8%--ra nőtt, így maradt még tér a továbbfejlődésre. 

Ezt követően beszélt a vállalkozásfejlesztés stratégiai irányairól, cél az egységes fejlesztési 

stratégia kialakítása. Folyamatban van a KKV Stratégia felülvizsgálata megújítása a készülő 

iparstratégiához illeszkedve. Ismertette ennek fő pilléreit, melyek az alábbiak: 1. pillér: 

Versenyképes magyar KKV-k, 2. pillér: Üzleti környezet és adózás, 3. pillér: Finanszírozáshoz 

jutás, 4. Pillér: Innováció és jövő technológiái, és az 5. pillér a Generációváltás és vállalkozói 

kultúra.  

Végezetül beszélt az IFKA-ról, mint a Kormány vállalkozásfejlesztési ügynökségéről, mely 6 

területen tervezi segíteni a szektor működését különféle szolgáltatásaival, melyek a következők: 

új beszállítói program indítása, KKV szektor ESG tudatosságának növelése, 

energiahatékonysági fejlesztések támogatása, exportorientált, gyorsan növekvő vállalkozások 

fejlesztése, VALI vállalkozói információs rendszer továbbfejlesztése, Modern Mintaüzem 

Program folytatása és bővítése, EVOLÚCIÓ – megújítást és generációváltást segítő program. 

Ezekre a célokra 8 milliárd forint értékű programot indít az IFKA, ezzel igyekszik erősíteni a 

teljes KKV szektort.  

Szücs Attila megköszönte Államtitkár Úr szóbeli összefoglalóját. Ezt követően felkérte az 

Egyházi Oldalt, tegye meg hozzászólását. 

Egyházi oldal: Az oldal szószólója elmondta, hogy az egyház nézőpontjából a béke, lelki béke 

nem a külső társadalmi körülmények függvénye, hanem az ember lelki jellemzője, miszerint a 

külső körülményektől függetlenül békében él önmagával, a természettel és a társadalommal. 

Ezen kívül megköszönte a kormányzattól, hogy annak ellenére, hogy az egyházak nem tartoz-

nak a KKV-körbe, mégis az energiaárak tekintetében segítséget kaptak oly módon, hogy a ma-

gánfogyasztás és a templomi fogyasztás költségei elkülönültek a díjszabás tekintetében.  
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Művészeti oldal: Az oldal szószólója egyrészt az egyszerűsített adózás kivezetése kapcsán tett 

megállapítást. Ez nagyon hátrányosan érinti a művészvilágot, hiszen nagyrészt szabadúszóként 

tevékenykednek. Ezen a területen legkevésbé jellemző a bújtatott foglalkoztatás lehetősége. 

Tervez-e a kormányzat ezen probléma kiküszöbölése érdekében valamit? 

A másik problémafelvetése a tankerületi központokhoz kapcsolódik, melyek jelentős adósságot 

halmoztak fel az energiaárak okán, hiszen a költségvetésük még nem a magas árakra lett ter-

vezve.  

Gazdaság képviselői oldal: Az oldal szószólója kiemelte, hogy több szó kell az agráriumról, 

az élelmiszeriparról és a kereskedelemről, hiszen nagy foglalkoztatók, komolyan befolyásolják 

a magyar gazdaságot. Az elmúlt időszak energiaválsága kapcsán jónak ítéli a kormányzati tá-

mogatásokat, azonban ennek kiterjesztését javasolja, ne csak ágazati szinten kerüljön meghatá-

rozásra. Ez a vendéglátás vonatkozásában már meg is történt. Jelentős problémának ítéli meg a 

fix áras szerződéseket, mely sokakat nyomnak, és melyet nem lehet az energia kereskedőkre 

ráterhelni, hiszen ők is befixálták ezeket az árakat a termelőnél. Ez egy nehéz helyzet. Az ener-

giaproblémát szektor semlegesen kell kezelni, és az egyébként életképes vállalkozásoknak min-

denképpen mentőövet kell dobni.  A jövőre nézve e tekintetben előre fel kell készülni és átlát-

hatóbb ajánlatokkal kell szolgálni a KKV-k részére. Ezen túlmenően fontos az energia-rendszer 

korszerűsítése. Elkezdődtek az energia-hatékonysági beruházások, melyek azonban nehézkesen 

haladnak. Erőforrásokat kell biztosítani legalább a megkezdett beruházások befejezése érdeké-

ben. 

Civil oldal: Az oldal szószólója nem ért egyet azzal, hogy az energia vonatkozásában a tőzsde 

spekuláció szerepe természetes dolog, hiszen ez a legfontosabb tényezőt, a kiszámíthatóságot 

lehetetlenítené el. Ideális esetben az energiabiztosításnak a tőzsdétől függetlennek kellene len-

nie. Vélemény szerint az innováció és kutatás hiánya erősen tetten érhető a KKV-ban, emiatt 

nem tud versenyképes lenni. 

Kiemelte a civil szektor szerepét, bevonási lehetőségét az ún. „science shop”-ok vonatkozásá-

ban, ahol különböző üzleti szemléletű megoldásokat próbálnak meg létrehozni oly módon, hogy 

a beérkező ötletek piacosítását véleményezik. Ezeket a shopokat főként civil szervezetek mű-

ködtetik, vagy egyetemekhez, kutató intézetekhez kapcsolódnak.  

Átadta a szót dr. Kecskés Andrásnak. Dr. Kecskés András négy stratégiai javaslatot kívánt elő-

terjeszteni. Kiemelte, hogy a KKV szektor működése civil oldalról nem csak gazdasági, de az 

alacsony államadósság kulturális kérdés is. Jellemző a KKV szektor pusztulása. Ha erősítjük 

azt, erősödik az őket megőrző kulturális szektor is. Kiemelte ebben az oktatás szerepét. Fontos-

nak tartja, hogy az anyagi támogatások erősítsék a versenyszemléletet. A támogatások szemlé-

lete nem lehet csak metrikus, nem lehet azt csak számokkal mérni. A magyar gazdaság két fő 

mutatója a relatív és a munkaerő-piaci mutató. Meg kell teremteni azt, hogy a tőke a KKV-ban 

újra befektetésre kerüljön, ezzel erősítve a vállalat fejlődését és munkahelyteremtő képességét.  

Munkavállalói oldal: Kiemelte a rendszer komplex módon történő kezelésének hiányát és fon-

tosságát, (oktatás, köznevelés, szakképzés, felsőoktatás, stb.). A KKV szektor működési támo-

gatási köre csak így kezelhető. Az utóbbi időszakban ezeket a kérdéseket csak tűzoltás jelleggel, 

szétszabdalva próbáltuk kezelni. Kérte, hogy NGTT szinten is egyszer tekintsük át komplex 

módon ezt a kérdéskört, mert ezek egymásra épülő rendszerek. 2023. év elején elindultak ugyan 
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a technológiai változások, azonban az átképzések elmaradtak. A fejlesztések végrehajtását a 

KKV szektorban is fontosnak ítéli (pl. inkubátor program). Fontos, hogy a közép és nagyválla-

lati szektorban jellemző munkaerő-piaci programot kezeljük komplex módon. Ennek hiányában 

nehezen lesz kielégíthető a munkavállalói igény a KKV szektorban.  

Tudomány képviselői oldal: Az oldal szószólója példaértékű szakmai színvonalúnak ítéli az 

előadást. A stratégiában megfogalmazott fejlesztési irányok illeszkednek a KKV szektor és a 

magyar gazdaság minőségi fejlődésének az előmozdításához. A stratégiában megnevezett ver-

senyképességi tényezők javítása (technológia, digitalizáció, stb.) a KKV szektor minőségi fej-

lődését és előreláthatóságának az előmozdítását célozza. E törekvések összhangban állnak a 

jegybank azon céljával, hogy a magyar gazdaság teljes körűen képes legyen áttérni az intenzív 

növekedési pályára. E célrendszer vonatkozásában a stratégia önálló elemként jeleníti meg a 

KKV-k innovációs aktivitásának növekedését, az ehhez szükséges eszközök fejlesztését, amely 

területen a magyar vállalkozások jelentős lemaradásban vannak az EU fejlett országaitól. Külön 

prioritásként jelenik meg a generációváltás támogatása, amely jelentős mértékben meghatá-

rozza a KKV szektor jövőképét és a magyar gazdaságot.  

Véleménye szerint kevésbé érvényesül ugyanakkor a stratégia koherenciája és célzatossága. A 

forrásallokáció is csak nagyvonalakban ismert. Az indikátorok szintjén értelmezett előrehaladás 

értékelése sem kerül bemutatásra a prezentációban. Az MNP 330 pontos versenyképességi 

programja kapcsán javaslattal élt a generációváltás vonatkozásában. Általánosságban elmond-

ható, hogy a fiatalok kevésbé tartják fontosnak a szakma folytatását. E tekintetben az MNP 330 

pontos versenyképességi program javaslatára hívta fel a figyelmet. Ilyen az 1-2 éves osztalék-

adó elengedése, a generációváltással induljon el egy új termelési modell, az átmeneti időszak-

ban a tulajdonosi jövedelmek ne csökkenjenek, valamint a nyugati országok gyakorlata, misze-

rint tanácsadó szervezetek segítik a tulajdonosváltást.  

Kormányzati előterjesztő viszontválasza (7 perc) 

Bókay Márton helyettes államtitkár úr tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a felmerült kérdések 

nem minden esetben tartoznak a GFM hatáskörébe. A KATA adózás változása PM hatáskör, a 

tankerületeknél felgyülemlett adósságkezelés a BM hatáskörébe tartozik. Az agrárium kérdés-

körére valóban nem tért ki külön, valóban alappillére a magyar gazdaságnak az agrárium. A 

minisztérium a maga eszközeivel mindent megtesz ennek a szektornak a segítésére (pl. beve-

zetésre került egy ún. többlettámogatott hitel). Fő felelős e tekintetben az Agrárminisztérium, a 

GFM a finanszírozásukat igyekszik támogatni. Az energiaintenzitás és a fix szerződések prob-

lémáját az egész ország közösen tanulta meg. A hálózatfejlesztés problematikája igen fontos 

központi feladat. A kutatásfejlesztés kérdéskörében elmondta, hogy a KIM most igyekszik ezt 

megfelelő mederbe terelni. Az ő figyelmükbe fogja ajánlani az elhangzottakat. A vidék és a 

vidéki kultúra megtartása eddig is kiemelt prioritása volt a Magyar Kormánynak, azonban min-

den új ötletet szívesen fogadnak. Egyetért azzal, hogy a metrikus méréssel nem lehet mindent 

megoldani, azonban a döntéshozók a döntéshozatalhoz számokat is kérnek. A tőkemegtartást a 

vállalkozásokban a PM támogatja oly módon, hogy a befektetett forrásokat nem adóztatja. A 

munkahelyek megőrzése kapcsán elmondhatjuk, hogy mindenféle kormányzati felhívás, támo-

gatási program alapvetése ez. Végül megköszönte a Tudomány Oldal prezentáció bővítésére 
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tett javaslatát, ezek az adatok rendelkezésre állnak, azonban most nem fértek bele ebbe a pre-

zentációba. Az MNP 300 pontos intézkedéscsomagot ismerik, megköszönte az erre való figye-

lemfelhívást.  

Szűcs Attila megköszönte helyettes államtitkár úr válaszait és ismételten megadta a szót az 

oldalaknak kérdéseik feltevésére. 

Egyházi oldal: nem kívánt hozzászólni az elhangzottakhoz. 

Művészeti oldal: nem kívánt hozzászólni az elhangzottakhoz. 

Gazdasági oldal: Az oldal szószólója megköszönte a tanulságos hozzászólásokat. Külön meg-

köszönte Báger professzor úr hozzászólását, mely rávilágított néhány ellentmondásra. 

Civil oldal: nem kívánt hozzászólni az elhangzottakhoz. 

Munkavállalói oldal: nem kívánt hozzászólni az elhangzottakhoz. 

Tudomány oldal: nem kívánt hozzászólni az elhangzottakhoz. 

Szücs Attila megadta helyettes államtitkár úrnak a szót, aki azonban már nem kívánt az elhang-

zottakhoz hozzászólni. Ezt követően soros elnök úr mondott pár szót az elhangzottakhoz. Ki-

emelte a téma tekintetében, hogy a magyar gazdaság legfontosabb szeletéről beszélünk. Ezért 

is tűzte napirendre az NGTT. A pesszimista nézőpontra reagálva megemlítette, hogy a stratégia 

pesszimista és realista is egyben. A kormány optimista megközelítést alkalmaz, azonban a vál-

lalkozói szféra jó, ha realistán közelíti meg a kérdéseket. Arra kell ugyanis készülni, hogy az 

elkövetkező pár hónap nem hoz jelentős változást. Megköszönte a vállalkozói szféra irányában 

nyújtott célzott támogatásokat, valamint az erre irányuló kutatásokat. Véleménye szerint min-

denképpen a versenyképes vállalkozásokat kell támogatni. Ezt követően lezárta az első napi-

rendi pontot.  

 

2./ napirendi pont: 

„A Nemzeti Reform Program bemutatása” 

Elnök úr felkérte Marczinkó Zoltán István helyettes államtitkár urat, hogy tartsa meg 

előadását. Felhívta az oldalak figyelmét, hogy az előadást nem követi vita, kérdéseket tudnak 

csupán feltenni Helyettes Államtitkár Úrnak.  

Marczinkó Zoltán István egyetértett a korábban elhangzottakkal, hogy számottevő javulásra 

sem nemzetközi színtéren, sem pedig más oldalon nem lehet számítani az elkövetkező 1 évben. 

A kiszámíthatóság tekintetében azzal kell számolni, hogy ugyanolyan körülmények között tu-

dunk majd dolgozni, mint az elmúlt időszakban. A Nemzeti Reform Programot a Magyar Kor-

mány már évek óta minden év áprilisában benyújtja az Európai Bizottság részére. Ezt az EU-

nak nem kell elfogadnia, csak ajánlásokat fogalmazhat meg. A program olyan elemeket tartal-

maz, amelyek már elfogadásra, esetleg bevezetésre kerültek. Ez évben először egészült ki a 

koronavírus járványra és a kapcsolódó gazdasági válságra választ adó Helyreállítási és 

Ellenállóképességi Tervvel. Az elmúlt év vége óta van jelen egy erős kormányzati akarat arra, 

hogy minden javaslat, terv, vagy program egy társadalmi egyeztetésen vegyen részt.  Az eddigi 

intézkedések előzetes egyeztetése korábban már megtörtént. Felhívta a figyelmet arra, hogy a 
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PM csupán összefogja ezt a programot, az egyes pontokban a szaktárcák javaslatai tükröződ-

nek. A program felépítését tekintve egy bevezető résszel indul, mely kitér a legfontosabb gaz-

daságpolitikai intézkedésekre, említi a digitalizációt, munkahelyteremtést, társadalmi felzár-

kóztatást, valamint az energiafüggetlenség kérdését. A második fejezetben a konvergencia 

programmal összhangban egy középtávú makrogazdasági kitekintést mutat be. A harmadik-

tizenegyedik fejezetben a szakpolitikai reformok, intézkedések részletes bemutatása történik.  

A makrogazdasági kitekintés vonatkozásában nem bocsátkozott részletekben az előző előadás 

okán. Megjegyezte azonban, hogy a Covid időszakot megelőzően az államadósság a GDP 70%-

a alá ment le, ez nagy segítség volt a nehéz időszakban. 2021.-ben ez újra megemelkedett, majd 

jelenleg lefelé ívelő tendenciát mutat. Ez azt mutatja, hogy a magyar költségvetés szükség ese-

tén saját magát tudja határon belül finanszírozni. Említette, hogy a nagy összegű államkötvény 

kibocsátást a piac háromszorosan jegyezte túl. Felhívta a figyelmet arra, hogy a Kormánynak 

igen nehéz dolga van akkor, amikor úgy kell élénkítenie a gazdaságot, hogy emellett infláció-

csökkentő intézkedéseket kell tennie, miközben tartja a foglalkoztatás szintjét, védi a nyugdí-

jakat és nem növeli az államadósságot. Megemlítette a korábban ismertetett széleskörű támo-

gatási programokat, melyek rendelkezésére álltak nem csak a KKV szektornak, hanem a nagy-

vállalatoknak is. Ezt követően beszélt a növekedésösztönző politikákról, (vállalkozásfejlesztés, 

kutatás és fejlesztés, turizmus, digitalizáció) Ismertette a hazai adópolitika legfőbb célkitűzé-

seit. Megemlítette a nálunk leginkább kedvező 9%-os társasági nyereségadót, mely kedvező 

adózási környezetet biztosít a vállalkozásoknak. Szeretnék ezt az adóelőnyt továbbra is meg-

tartani. Ezzel ellentétben állnak a fogyasztást terhelő adók. A magyar gazdaságon belül csökken 

a szürke és feketegazdaság részaránya. A be nem vallott jövedelmek és elkerült adók elleni 

küzdelem eredménye főként a NAV-nak köszönhető. Ezt követően beszélt a foglalkoztatáspo-

litikáról. Kormányzati cél, hogy a 20-64 éves népesség foglalkoztatási rátája 2023-ra érje el a 

85%-ot. Cél továbbá, hogy az elmúlt időszakra jellemző reálkereset csökkenés tűnjön el és kis-

mértékű növekedés következzen be. Ez az első válság, amely nem érintette a munkavállalók 

számának alakulását. Cél ennek a létszámnak a megtartása is. Különböző programokat fognak 

fenntartani, ilyen a nyári diákmunka program, a képzési költségek támogatása, a munkásszál-

lások építése.  

Fontos terület a demográfia, családpolitika, lakáspolitika. Az előrejelzések a demográfia terü-

letén nem mutatnak túl pozitív képet. Egyre csökken és öregszik a lakosság. Ennek kiküszöbö-

lésére irányulnak azok a különböző támogatási formák, amelyek a támogatásokat a gyermek 

számhoz kötik (CSOK szabályai, babaváró kölcsön szabályai, diákhitel intézménye). Bíznak 

abban, hogy ezen kormányzati intézkedések, (babaváró kölcsön, falusi CSOK meghosszabbí-

tása, Otthonteremtési Program, Bölcsőde fejlesztések) a gyermekszületések számának növeke-

dése irányába, valamint a lakhatási feltételek javulásának irányába hatnak.  

Továbbra is az a kormányzati álláspont, hogy segély helyett munkát kell biztosítani. A munka-

nélküliség jelenleg 4% körül mozog és a közfoglalkoztatás is jelentősen csökkent. Aki akar 

dolgozni, az jelenleg talál magának munkát.  

Ezt követően a szegénység elleni küzdelem és társadalmi felzárkóztatás területén beszélt a kor-

mányzati célkitűzésekről és intézkedésekről. A stratégia keretét adja a Magyar Nemzeti Felzár-

kózási Stratégia, mely 2030-ig irányoz elő célokat. A Kormány támogatja a munkavállalást, a 

munkaerőpiacon hátrányos helyzetűek, valamint roma nők képzését, a hátrányos helyzetű cso-

portokat, kisgyermekes anyákat, stb.  
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Az oktatás terén beszélt a köznevelésről, szakképzés, felnőttképzésről, felsőoktatásról. A felső-

oktatásba az idén 30%-al több diák nyert felvételt, mint a tavalyi évben. E tekintetben főként 

olyan szakok érintettek, amelyek a gazdaság számára is fontosak, pl. informatika, műszaki vo-

nal, pedagógus, stb. A szakképzés területén is jelentős változás következett be (ösztöndíj beve-

zetése, regionális tanács létrejötte, stb.) Fontos cél, hogy a köznevelésben a tanárok bére 2025-

re érje el a diplomás átlagbér 80%-át, és ezt tartsák is meg. 

Az egészségügy vonatkozásában ismertette a kormányzati intézkedéseket. Az orvosok bérének 

emelése hazai forrásból valósult meg, mely eredményeképpen kivezetésre került a hálapénz. A 

fekvőbeteg szakellátásban új finanszírozási rendszer lépett hatályba. Cél egy egységes alapel-

látási ügyeleti rendszer felállítása, az egészségügyi szakdolgozók alapbérének emelése, a házi-

orvosok szerepének erősítése.  

A fenntartható gazdaság témakörben a hulladékgazdálkodásról, a vízi közműről, a környezet-

védelemről az energiáról és a közlekedésről ejtett szót. Az energia tekintetében rengeteg fej-

lesztés valósult meg. Folyamatban van a közlekedési infrastruktúra teljes átalakítása.  

A vidékfejlesztésre soha nem látott mértékű 4300 milliárd forint forrás áll rendelkezésre. A 

megújuló vidék, megújuló agrárium program 2021-ben indult és 2023-ban is folytatódik. Em-

lítette még a Digitális Élelmiszeripari Stratégiát, valamint a Magyar Falu Programot. A terület-

fejlesztésre a TOP Plusz keretében biztosított forrás megközelíti a 2000 milliárd forintot. A 

TOP Plusz célja az országon belüli területi egyenlőtlenségek csökkentése. Kiemelten kezeli a 

négy legkevésbé fejlett régiót. Szót ejtett még röviden a generációváltás fontosságáról és a 

Nemzeti Reform Programra adott Európai Bizottsági reakciókról. Ennek keretében a legfonto-

sabb 2023-as ajánlások az alábbiak: a költségvetési és külső fenntarthatóság biztosítása, a ko-

héziós politika gyors végrehajtásának folytatása, a szükséghelyzeti intézkedések minimalizá-

lása, és a támogatások célzása, a fosszis tüzelőanyagoktól való függőség csökkentése a meg-

újuló energiaforrások elterjedésének felgyorsításával, és az energiahatékonyság növelése.  

Szücs Attila megköszönte helyettes államtitkár úr beszámolóját. Ezt követően felkérte az olda-

lakat, hogy amennyiben kérdésük van, azt tegyék fel. 

Oldalak hozzászólásai: 

Egyházi oldal: Az oldal szószólója felvetette, hogy hogyan sikerült megvalósítani azt, hogy a 

munkanélküliségi ráta nem növekedett.  

Művészeti oldal: Az oldal szószólója felvetése az volt, hogy a tervezett bérfejlesztéseket ne 

kössék EU-s megegyezésekhez. 

Gazdaság képviselői oldal: Az oldal szószólója azt a kérdést intézte az előadó felé, hogy a 

tudás alapú társadalom felé történő elmozdulás milyen programok mentén fog megvalósulni. 

Ezen túlmenően a Magyar Falu Programmal kapcsolatban fogalmazódott meg kérdés, mely a 

részvevő települések lakosságszám-kritériumára vonatkozott. 

Civil oldal: Az oldal szószólója fontosnak tartja, hogy a társadalmi egyeztetések társadalmi 

szerepe felértékelődött. E tekintetben felajánlotta a Civil Oldal együttműködését. Üdvözli azt, 

hogy a Kormány egyre nagyobb gondot fordít, egyre több forrást biztosít a kutatásfejlesztésre. 

Nagyon fontosnak tartja a társadalomkutatás, társadalomfejlesztés szerepét, valamint a család-
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támogatást és az időskorúak támogatását. Ezen túlmenően fontosnak ítéli meg a település fel-

zárkóztatási programot. Üdvözölte a Kormány azon intézkedéseit, amely során a napelemes 

helyzetet konszolidálta.   

Munkavállalói oldal: Az oldal szószólója csatlakozott az előtte szólóhoz a tekintetben, hogy 

mikor indulunk el a tudásalapú társadalom felé. Problémaként vetette fel, hogy az elhangzott 

széleskörű társadalmi egyeztetéseket a munkavállalói oldal nem nagyon érzékeli. Kéri e tekin-

tetben a jogszabályokban rögzített formák betartását. Elmondta, hogy az egészségügyi rendszer 

átalakítása évek óta folyamatban van, átalakult a jogszabály is, amely az egészségügyi szervek 

egyeztető fóruma létrehozását írja elő. Ez évek óta nem történt meg.  

Tudomány képviselői oldal: Az oldal szószólója elmondta, hogy az NGTT eddigi működése 

során ilyen típusú tájékoztatót még nem kapott a Tanács. Javasolja, hogy a jövőben erre több 

alkalommal kerüljön sor, ugyanis ezek az anyagok szakmailag tökéletesek, azonban a társa-

dalmi értékarányosság okán célszerű, ha egy ilyen szervezet, mint az NGTT kifejtheti az állás-

pontját a téma kapcsán. Problémaként vetették fel, hogy a téma elemenként, kissé széttörede-

zetten kerül feldolgozásra, kiemelte itt az idősek problematikáját és a gyermeknevelésre fordí-

tott költségeket, amelyeket nem támasztanak alá a demográfiai adatok.  

Szücs Attila megköszönte az oldalak hozzászólását, emlékeztette a jelenlévőket a továbbiakban 

rendelkezésre álló időre, és ezt követően megadta a szót az előadó részére. 

Kormányzati előterjesztő viszontválasza (7 perc) 

Marczinkó Zoltán István fentiekre válaszul elmondta, hogy az, hogy nem növekszik oly mér-

tékben a munkanélküliség, ennek oka, hogy a munkaadók és munkavállalók ragaszkodnak egy-

máshoz. A munkaadóknak vannak tartalékaik, nem engedik el könnyen a munkavállalókat. A 

gyermeknevelés hatékonyságáról mondottakat cáfolja, hiszen a termékenyégi ráta növekedett 

az elmúlt időszakban. A társadalmi egyeztetésről elmondta, hogy a jelenleg érvényes szabályo-

zás szerint a jogszabályok több mint 90%-át társadalmi egyeztetésre kell bocsátani. A jogsza-

bályok elfogadásukat megelőzően megjelennek, és mindenkinek lehetősége van véleményt 

nyilvánítani. Az egészségügyi rendszer hatékonysága a BM hatáskörébe tartozik, továbbítani 

fogja az ezzel kapcsolatban elmondottakat. Elmondta, hogy az előrejelzések szerint a társada-

lom idősödik, ezért vannak olyan intézkedések, mint pl. a nagyszülői GYES, amely egy új fe-

jezete az időskorúak megbecsülésének. A tudásalapú társadalom vonatkozásában megemlítette, 

hogy a magyar internet hozzáférés átlag feletti, azonban e tekintetben a képzettség nem éri el 

az európai átlagot.  

Szücs Attila megköszönte helyettes államtitkár úr válaszait, majd a 2. napirendi pontot lezárta. 

Helyettes Államtitkár Úr eltávozott az ülésről.  

3./ Egyebek:  

Szücs Attila ismertette az egyebek napirendi pontot, mely Magyarország Nemzeti Gazdasági 

és Társadalmi Tanácsa és a Szerb Köztársaság Gazdasági és Társadalmi Tanácsa között a köl-

csönös egyetértésről, és együttműködésről szóló Memorandum magyar fél által jóváhagyott 

szövegének elfogadása. Ez a memorandum a szerb fél megkeresése alapján készült annak ér-

dekében, hogy rögzítse az együttműködés elveit, céljait.  Pozitívnak értékeli ezt a megkeresést 

és javasolja a plénumtagoknak elfogadásra.  
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A gazdasági oldal szószólója jó kezdeményezésnek tartja ezt az együttműködést. Sokat tanul-

hatunk ezáltal egymástól. 

A tudomány oldal szószólója elmondta, hogy a különböző országos társadalmi tanácsai egyre 

intenzívebb kapcsolatban vannak egymással, jó irány, ha mi is tudunk ehhez csatlakozni. Ezen 

túlmenően jó időben történik ez az együttműködés, hiszen Szerbia készül a felvételre az EU-

ba, így ezen a téren is tudunk párbeszédet folytatni velük.  

A civil oldal szószólója elmondta, hogy az NGTT önazonosságának a vizsgálatakor felmerült, 

hogy a társadalmi párbeszéden kívül milyen fontos feladatai vannak a Tanácsnak. Ez a kezde-

ményezés is ebbe az irányba mutat.  

Szücs Attila összegzésként elmondta, hogy amennyiben a memorandum megszavazásra kerül, 

úgy az év végéig várhatóan ez aláírásra is kerül. A további feladat ennek tartalommal történő 

kitöltése lesz. Kérdést intézett az oldalakhoz, hogy el tudják-e fogadni ebben a formában a me-

morandum szövegét. Megállapította, hogy az NGTT a mai ülésén egyhangúlag támogatta a 

szerb tanáccsal történő megállapodás jelenlegi formában történő aláírását.  

Az egyebek napirendi pontot egyéb hozzászólás és javaslat hiányában lezárta.  

Tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a mai ülés témája lett volna a „Köznevelési intézményrend-

szer korszerűsége és hatékonysága” című dr. Maruzsa Zoltán köznevelési államtitkár úr elő-

adása, azonban államtitkár úr ebben az időpontban nem tudta vállalni az előadást, november 

első felében lesz erre lehetősége. Így a soron következő, november első felében tartandó plená-

ris ülésünk egyik témája ez lesz.  

Tájékoztatta a jelenlévőket továbbá arról, hogy a társadalmasítás feladatai is megkezdődtek, 

ennek eredményeként az ülés után egy sajtótájékoztatóra kerül sor, melyre mindenkit szeretettel 

vár.  

A korábban plébános úr által megemlített békesség kapcsán elmondta, hogy a békesség minden 

területen a legfontosabb dolog. Magunkkal, a Teremtővel, a természettel és egymással békében 

élni, ez a legnagyobb teremtő erő. Boldogok és békességre igyekezők, mert ők az Isten fiainak 

mondatnak.  

Ezt követően megköszönte a részvételt és a tartalmas tanácskozást és az ülést berekesztette. 


